
Heemtuinjournaal 

        

  

Jaargang 28   Winter 2022 

 

Met de Natuurwerkdag op zaterdag 5 november is volgens traditie het winterseizoen op de 

heemtuin gestart. 45 volwassenen en 10 kinderen hebben meegeholpen om wilgen te 

knotten, riet af te voeren en bollen te planten. We troffen het enorm goed met het weer en 

met de vele vrijwilligers. Alle pauzes konden we buiten doorbrengen.  

De cateringbrigade bestaande uit Jolanda, Tineke en Jaap kon het allemaal ‘managen’. Maar 

helaas zonder Mieke en Trees. Van Mieke en Trees hebben we afscheid genomen als 

vrijwilliger van de Heemtuin. 

We kregen van de organisator van de werkdag in Zuid-Holland, de Groene Motor, 

complimenten voor de prima aanpak bij ons. Dus … iedereen enorm bedankt!  

Hieronder nog een foto van werkzaamheden in het snijgriend. 

 

  

Foto van Jaap van Dam gemaakt op 5 november 2022        



Agenda 2023 

Elke zaterdag vanaf 13.00 uur kunnen we midden in de Goudse Hout terecht voor het 

beheer en onderhoud van onze mooie heemtuin. In de zomer werken we ook op de 

woensdagavonden vanaf 19.00 uur. De zomerperiode is van 29 maart t/m 30 augustus.  

De volgende data zijn vastgelegd: 

 Zondag 11 juni ‘Open dag’ op de heemtuin; 

 Zaterdag 2 september voor de Hooidag; 

 Vrijdag 15 september is de Nachtvlinderavond; 

 Zaterdag 4 november voor de Natuurwerkdag. 

De overige data voor excursies publiceren we in de gebruikelijke media, op onze website en 

aangeplakt op de werkschuur van de Heemtuin Goudse Hout. 

Daarnaast willen we weer een educatief programma via de Brede School Gouda voor de 

goudse scholen aanbieden. We zijn gewend om zowel een ´onderschools´ als een 

´buitenschools´ gedeelte te maken. Voorbeelden zijn: excursies, beestjes-onderzoek, vogels 

kijken en vogelnestkastjes maken en … wellicht hooien. 

  

Van de bestuurstafel 

Door Jos van de Vondervoort 

Biodiversiteit 
De Groenalliantie Midden-Holland wil de natuur- en recreatiegebieden versterken met meer 
oog voor biodiversiteit. Doel is om de bezoeker de komende jaren meer te laten genieten van 
een grote variatie aan flora en fauna. Staatsbosbeheer is gestart met het uitvoeren van dit 
project. In de Goudse Hout wordt onderzocht welke maatregelen kansrijk zijn. Omdat de 
heemtuin een ‘kerngebied’ is voor natuurwaarden heeft het bestuur op verzoek van 
Staatsbosbeheer een projectvoorstel ingediend.   
 
Toelichting op het voorstel van de Heemtuin: 

De heemtuin omvat 2 hooilanden, die beiden bij aanleg verschillende omstandigheden 

kennen in hoogteligging en daardoor ook in vochtigheid en voedselrijkdom. Zo zijn de hoger 

gelegen terreingedeelten relatief voedselrijk met juist een soortenarmere vegetatieve 

samenstelling. De lagergelegen delen zijn vochtiger en voedselarmer en daardoor botanisch 

rijker aan soorten. 

 

Vanaf de aanleg eind jaren tachtig is in de hooilanden sprake van een zogenaamd 

verschralingsbeheer door middel van (mozaiek-)maaien en afvoer van het maaisel. Deze 

beheeraanpak werpt haar vruchten af. Er is op basis van jarenlange vegetatie- en 

vlinderkartering een toename van de planten-, libellen- en vlindersoorten te zien. Vooral in de 

afgeplagde terreindelen, die worden gekenmerkt door voedselarme en vochtige 

omstandigheden zien we deze positieve ontwikkeling in de biodiversiteit. Dit zijn de 

zogenaamde blauwgraslanden.  

Met deze ervaring is het volgens het bestuur zeer kansrijk dat een uitbreiding van 

voedselarme en vochtige bodemomstandigheden op relatief korte termijn een positieve 

impuls kan geven aan de floristische rijkdom en in samenhang hiermee de (avi)fauna.    



Er is gekozen voor een strook in het oostelijk hooiland ter grootte van ca. 4 x 20 meter, 

waarbij de bovenlaag van de bodem tot 30-35 cm wordt verwijderd. Zie de plattegrond. Deze 

keuze heeft o.a. te maken met de ligging t.o.v. van de watergangen en de waarde van de 

huidige vegetatie. De uit te voeren ingreep is relatief eenvoudig. De vrijgekomen grond dient 

wel te worden afgevoerd en buiten de heemtuin een bestemming te krijgen. Na het 

afplaggen zullen we het maaisel van de bestaande blauwgraslanden uitzaaien/strooien om 

de floristische ontwikkeling van het afgeplagde terreindeel te stimuleren. 

 

                            Plangebied gearceerd nabij 5 Situatie in het veld 

 

Lidmaatschap SNTP 

Sinds kort is onze Heemtuin lid van de overkoepelende organisatie Samenwerkende 

Natuurrijke Tuinen en Parken. De SNTP komt voort uit de voormalige Vakgroep 

Heemtuinbeheer van de Stichting OASE. [Op onze eigen website staan ‘links’ naar deze 

organisaties]. Het doel van de SNTP is om samenwerking te bevorderen, elkaar te inspireren 

en te steunen en niet op de laatste plaats, kennis en ervaring uit te wisselen. Dit alles om 

elkaar te versterken en meer bekendheid te krijgen. Op de deur van de werkschuur is een 

SNTP-bordje geplaatst. 

 

Project ophoging moestuinen 

De moestuin in beheer van de basisschool de Ridderslag en die van de Heemtuin zelf, zijn 

weer toe aan een ophoging. Dit is nodig omdat de teelt van groentegewassen, bloemen etc. 

te natte omstandigheden niet verdraagt en dit ook de betreedbaarheid en bodemstructuur 

nadelig beïnvloedt. De begrote kosten van een ophoging zijn fors. Het bestuur is momenteel 

in overleg met Staatsbosbeheer om de financiering rond te krijgen. Lukt dit niet dan is het 

onvermijdelijk om het werk te spreiden over meerdere jaren en/of te bezuinigen op de 

aanpak.   

Aanpassing hooilandbeheer  

Beide hooilanden van de heemtuin kennen verschillende graslandgemeenschappen.    

Tijdens de aanleg van de hooilanden van de heemtuin is een variatie in maaiveldhoogte, 

vochtigheid en voedselrijkdom aangebracht door middel van afgraven/afplaggen, wijzigingen 

in waterhuishouding en de aanleg van een glooiende natuurlijke oever. Dit leidde tot 

respectievelijk hoger en lager gelegen, respectievelijk droge en natte, voedselrijke en 

voedselarme delen. Deze gradiënten lieten zich al snel aflezen door de variatie in de 

botanische soortenrijkdom. Zie ook het artikel ‘Hooilanden vroeger en nu’. 

 



Maar de laatste jaren rukt het riet op. Vooral vanuit de zuidelijk gelegen rietoevers is een 

enorme uitbreiding van (land)rietontwikkeling te zien. Deze ontwikkeling gaat ten koste van 

de botanische rijkdom. Landriet is namelijk een geduchte concurrent voor veel andere 

plantensoorten. 

Beheermaatregelen ter onderdrukking van de ontwikkeling van het landriet in de hooilanden 

zijn zeer beperkt. Daarom heeft het bestuur besloten om een deel van het hooiland zich te 

laten ontwikkelen tot rietland en het maaibeheer daarop aan te passen. In bijgevoegde 

plattegrond staan de terreindelen aangegeven, die vanaf nu als rietland i.p.v. hooiland 

beheerd zullen gaan worden. Het betekent dat jaarlijks de helft van dit areaal rietland wordt 

gemaaid en het maaisel afgevoerd gaat worden. Op die manier is steeds één- en tweejarig 

riet aanwezig. Voordeel hiervan is dat goede dekkings- en overwintering- en 

broedmogelijkheden gaan ontstaan voor aan rietgebonden vogelsoorten (o.a. kleine- en 

grote karekiet, rietgors, rietzanger, snor, waterhoen).   

Het aangepast maaibeheer van het ‘nieuwe’ rietland levert de volgende voordelen op: 

- er ontstaat een interessante biotoop in volwaardig één- en tweejarig rietland; 

- een mate van arbeidsbesparing in de drukke maand juni; 

- deze tijdsbesparing kan benut worden om nog meer in te zetten op het mozaïek-maaien 

van ongewenst landriet in de overige botanisch zeer waardevolle delen van het hooiland. 

 

  

 

Nieuw toegangsbord  

Naast de ingang van de heemtuin is in oktober 

een nieuw informatiepaneel geplaatst. De tekst 

is door Staatsbosbeheer voorbereid met 

bijdragen van het Heemtuin-bestuur en foto’s uit 

onze collectie. 

 

 

 

  



In memoriam Co Caljouw 

Co, een bijzonder mens, is niet meer onder ons. 

Een bijzonder mens, die bij de introductie van een heemtuinplan in de jaren ’70 vol verve aan 

B&W van Gouda vertelde hoeveel moois er in en rondom Gouda aan vegetatie was. 

Als lid van de Werkgroep Milieu Gouda leerde ik Co kennen als een fanatiek voorvechter 

voor al dat geen stem heeft, met name plant en dier. Zijn kennis verbaasde me als stedeling 

uitermate. Zo bevlogen als hij was, was hij dan ook soms niet te stuiten. 

Talloze dia’s vertoonde Co op een vrijwilligersavond, waarbij de uitbater het signaal gaf: “Het 

is tijd, U moet de zaal verlaten”. In de Goudsche Courant deed hij verslag van de Goudse 

natuur en haar bedreigingen. Co was een p.r.-man bij uitstek en trouw bezoeker van de 

heemtuin. Menigmaal maakte hij zich zorgen over ons beheer. Vooral over de waterkwaliteit 

en de waterhoogten. Soms ging het ook over z’n ergernis dat het toezicht op de heemtuin 

tekortschoot, met vandalisme ten gevolg.  

In de brochure ‘Stichting Heemtuin Gouda 25 jaar’ schreef Co over de avifauna op de 

heemtuin. Hij eindigt daar met “Ook de amfibieën zijn in en rond het water goed 

vertegenwoordigd en het wachten is op het reptiel de ringslang waarvoor het bedje gespreid 

is”. Welnu, dat is toch uitgekomen. 

Maar heel vaak had hij het over de planten die hij aantrof, die wel houden van de niet 

bemeste gronden. In één van zijn stukjes in de rubriek Goudse Snippers (GC 13-06-2003) 

schreef hij over de blijde verwachting die vele vrijwilligers van de Heemtuin, en Co zelf niet te 

vergeten, hebben van de Spaanse ruiter, de Klokjesgentiaan en Zonnedauw. Fijn dat die 

plantjes wat jaren later te zien waren.  

Want … Co was geen man die de brandnetel aanbad, maar hij werd lyrisch over de Spaanse 

Ruiter. 

We zullen hem beslist in onze gedachten houden. 

Hans Schaap 

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
 

 
Spaanse Ruiter   Ringslangen 

  



 

De hooilanden van toen naar nu  

Terugkijkend, na zo’n ruim 30 dertig jaar, blijft je bij hoe mooi de ontwikkeling van het 

buitengebied van de heemtuin is gegaan. En dat na de aanvankelijke strubbelingen. 

Bij de aanleg werden ‘keurige’ beschoeiingen aangelegd in plaats van de op het bestek 

aangegeven glooiende oevers. Voorts was er van afgraven van de bovenste grondlaag, de 

meest stikstofrijke laag, geen sprake. De aannemer moest zijn huiswerk over doen, wat hij 

ons niet in dank afnam. 

Uiteindelijk werd in 1990 het ‘buitengebied’ van de heemtuin opgeleverd en al snel vestigde 

zich de moerasandijvie. Een echte pioniersplant, even later het klein hoefblad. Een leuk 

stelletje. Ook diverse vogelsoorten wisten de nog ‘woest en ledig’ ogende heemtuin te 

vinden. Zo lieten kievit en scholekster zich niet onbetuigd en kwamen zelfs tot broeden. 

Na enige jaren al was er sprake van kolonisatie van bijzondere flora: o.a. blauwe zegge, 

rietorchis, klokjesgentiaan en blauwe knoop. 

Ja, die eerste orchidee, dat was wat! Na ongeveer 5 jaar maaien en afvoeren, verschraling 

dus, liet de eerste orchidee zich zien. Apetrots waren we op het gezamenlijke succes. Maar 

na de eerste open dag was onze 1e orchidee verdwenen, uitgegraven … 

Het hooiland mooi krijgen en houden vergt nogal wat werk. Door de jaren heen hebben we 

veel moeten experimenteren en aanpassen. Eén van de vrijwilligers nam het baggeren van 

de sloten ter hand. Een zwaar, maar erg belangrijke activiteit. Jaarlijks moet ook het 

‘opschot’ van verschillende bomensoorten handmatig worden verwijderd en niet in de laatste 

plaats proberen we de weelderige riettoename terug te dringen. Een heidens karwei. Maar 

zoals in de bestuurstafel is beschreven, wordt nagedacht over het beperkt laten ontwikkelen 

van een stuk rietland. 

  



Maar na al dat werk volgt het verdiende ‘loon’, want dat alles zorgt er wel voor dat er 

sommige, kwetsbare, soorten op de heemtuin het goed blijven doen.  

Eén van de laatste successen is de vestiging van de spaanse ruiter. Deze komt in Nederland 

weinig voor. Alleen op schrale en natte stukken die tot een zogenaamd blauwgrasland horen.  

Overigens hebben zich ook andere leuke soorten gevestigd, zoals veenmos en kleine 

zonnedauw. Hopelijk zet deze ontwikkeling door. Daardoor blijft het interessant de heemtuin 

te bezoeken en daarbij tekst en uitleg te krijgen.   

Voor meer details, zie de uitgebreide jaarverslagen van de Heemtuin: 

https://www.heemtuingoudsehout.nl/jaarverslag/ 

Daar wordt in het hoofdstuk Ontwikkeling Natuurwaarden beschreven welke opvallende 

zaken de vegetatiemonitoring van Tim van de Vondervoort laat zien! 

Hans Schaap 

 

 

 

 

Hieronder een foto van de Zonnedauw, gemaakt door Joke van den Broek. 

 

 

 

 

 

 



Een inventarisatie van een sloot op de heemtuin 

Op zondag 25 september 2022 hebben een aantal leden van de werkgroep 

Zoetwaterbiologie van de KNNV een inventarisatie van de macrofauna in een sloot in de 

heemtuin in de Goudse Hout uitgevoerd. Het was lekker weer met aardig wat zon, zodat de 

buiten gevangen waterdiertjes konden worden gedetermineerd.  

Er wordt op 3 ‘niveaus’ met schepnetten naar waterdiertjes gezocht: bij de oever, in het 

water en op of bij de bodem. Deze worden allemaal geteld en op naam gebracht als dat al 

lukt, het is een hele klus. Daar zijn ongeveer 6 tot 8 mensen een paar uur mee bezig. Met 

loepen en binoculairs (d.w.z. microscopen voor 2 ogen) kijken we naar details van de 

waterdiertjes, zodat deze gedetermineerd kunnen worden. We maken ook gebruik van 

verschillende zoekkaarten, veldgidsen en het boekje ‘Determinatie van zoetwatermacro-

invertebraten’. Invertebraten zijn ongewervelden. Dat boekje is ook op de heemtuin 

aanwezig. 

 

We kijken hierbij naar Stam, Klasse en Orde.  

Bijvoorbeeld: Stam gelede wormen, Klasse bloedzuigers en Orde tweeogige bloedzuiger. 

Dat wil dus zeggen dat je moet kijken en tellen hoeveel ogen een bloedzuiger heeft en dat 

vind ik soms best moeilijk te zien. Gelukkig zijn er altijd deelnemers met een scherpere blik. 

Wat we vinden wordt op lijsten bijgehouden, uiteindelijk maakt iemand hier een verslag van.  

Deze verslagen zijn te vinden op https://gouda.knnv.nl bij de werkgroep zoetwaterbiologie.  

Natuurlijk zetten we na het inventariseren de waterdiertjes weer terug in het water waar we 

ze uitgeschept hebben. 

De inventarisaties hebben tot doel de biologische waterkwaliteit van de sloten en poelen te 

bepalen. De Belgische Biotische Index (BBI) en de Fauna Globe Score (FGS) zijn geschikte 

middelen om de waterkwaliteit te ‘scoren’. 

 

Na elke inventarisatie berekenen we de BBI en de FGS. Bij de BBI draait het om Tolerantie 

Klasse. Waterdiertjes die tegen een slechte waterkwaliteit met weinig zuurstof kunnen, 

hebben een hoge tolerantieklasse, terwijl waterdiertjes die een slechte waterkwaliteit niet 

verdragen een lage tolerantieklasse hebben.  

De score wordt bepaald door het aantal verschillende soorten waterdiertjes en het aantal 

soorten met de laagste tolerantieklasse. 

Bij de FGS kijken we naar het aantal soorten waterdiertjes en het aantal waterdiertjes dat we 

vinden. 

 

De Heemtuin haalde in april 2022 een goede waterkwaliteit bij de BBI en een matige 

waterkwaliteit bij de FGS. Dit werd misschien ook veroorzaakt doordat we vroeg in het 

voorjaar gingen scheppen. We vingen weinig aantallen waterdiertjes. 

 

In september was het bij beiden een goede waterkwaliteit op de heemtuin. 

We werken vanaf 2020 met deze methode en het is jammer dat ik nu nog moeilijk kan 

vergelijken met inventarisaties in eerdere jaren. Toen kwamen we ook uit op een goede 

waterkwaliteit. Ook de rest van de inventarisaties in het Goudse Hout haalden een goede 

waterkwaliteit, de sloot met krabbenscheer tegenover de Smultuin haalde zelfs zeer goed. 

 

De inventarisatie bij het Beijerse wegje kwam uit op een slechte BBI en matige FGS 

waterkwaliteit. 

 



Helaas is dit landelijk ook het beeld. De Nederlandse waterkwaliteit scoort binnen 

Europa het laagst. 

De waterkwaliteit verslechtert door vervuiling en door structureel te lage waterstanden. 

Slechts 1 procent van ons oppervlaktewater voldoet op dit moment aan de eisen van de 

Europese Kaderrichtlijn water. Helaas, maar hopelijk kunnen wij op de heemtuin onze goede 

waterkwaliteit vasthouden. 

 
Tineke Kelderman 

 

 

 

Hierbij nog 2 foto’s van de werkgroep aan het werk. In april was het buiten wat te koud, zodat 

we uitweken naar de werkschuur. In september was het lekker weer en zaten we buiten bij 

de boomgaard. 

 

 

Foto Tineke Kelderman 

 

Foto Gerard Voskuilen 

  



 

 

Wist u dat  

 We op zaterdag 22 oktober op de heemtuin afscheid hebben genomen van Trees; we 

dat mooi buiten in een gezellige kring konden doen.  

 We voor de PR en Educatie werkgroep aanvulling hebben gezocht en gevonden in 

Fredy en dat we daar blij mee zijn. 

 De Vrienden van de Goudse Hout een nieuwe voorzitter hebben met Nort Thijssen; 

en dat in een feestelijke bijeenkomst afscheid genomen is van Claire Boissevain. 

 We deze zomer een lekkage van de waterleiding van de heemtuin hebben gehad en 

dat Sjaak die heeft ontdekt en Staatsbosbeheer het lek heeft laten repareren. 

 We nu beseffen dat we bij de Hooidag op 3 september voor het laatst de beroemde 

Groenendijkpannenkoeken hebben gegeten omdat Mieke na tientallen jaren afscheid 

heeft genomen als vrijwilliger. (ook haar hulp Tamar willen we nog even noemen). 

 We nog wel een goed gesprek met Mieke hebben gevoerd over de overdracht van 

haar vele huishoudelijke taken. 

 Jaap nu de keuken op orde houdt, inclusief het beheer over de koekjes. 

 Sjaak zich in het vervolg ontfermt over de was en de afvalza(k)ken. 

 De moestuingroep nijverig de permacultuur gaat uitwerken en dat dat zeker een 

vervolg krijgt in het Heemtuinjournaal. 

 

 

 

 

Dit Heemtuinjournaal staat onder redactie van de werkgroep PR en Educatie, 

die bestaat uit Tineke Kelderman, Fredy Verheij, Hans Schaap en Jaap Flipse. 

Het is een uitgave van de Stichting Heemtuin Goudse Hout voor medewerkers, 

donateurs en overige geïnteresseerden. 

Adressen: 

(website) https://www.heemtuingoudsehout.nl (e-mail) heemtuingoudsehout@hotmail.com  

(facebook) https://www.facebook.com/htgoudsehout  

(twitter) https://www.twitter.com/htgoudsehout  

(instagram) https://www.instagram.com/htgoudsehout 


